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Veřejné zasedání bylo 
řádně svoláno na čtvrtek 
6.září 2007. 
- Starosta ve svém vy-
stoupení upozor ňoval 
občany na platnost 
Obecně závazné vy-
hlášky obce Dolce č. 
2/2005 o pohybu ps ů a 
jiného zví řectva na ve-
řejných prostranstvích. 
Zdůrazňoval, že psi se 
mohou pohybovat na 
veřejném prostranství 
pouze v doprovodu 
osoby, která je má vždy 
na vodítku. Tato osoba 
zodpovídá i za zne čišt ě-
ní způsobené psem. 

- V měsíci dubnu byl p ři-
staven p řed obecní 
úřad kontejner na obje-
mový odpad, který n ě-
kteří naši ob čané využi-
li a zbavili se doma ne-
pot řebných v ěcí. Za 
kontejner obec zaplatila 
3.333,- Kč. 

- V letošním roce zastu-
pitelstvo odsouhlasilo 
opravu hasi čského auta 
Š 706. Za opravu obec 
zaplatila 44.500,- K č. 

- Byly odfrézovány pa ře-
zy z po řezaných strom ů 
na Agnese. Pan Hajš-
man, čp. 8 provedl tuto 
práci zdarma, a proto 
mu pat ří upřímné pod ě-
kování. 

- Byl uzav řen dodatek ke 
smlouv ě o vytvo ření 
spole čného školského 
obvodu se Základní 
školou P řeštice a Zá-
kladní školou Horšice. 
Těmto školám bude 
zaplacena částka za 
dítě, které skute čně tyto 
školy navšt ěvuje a má 
trvalý pobyt v naší obci. 
Někteří naši žáci dochá-
zejí do Základní školy 
v Letinech a jelikož 

s touto školou nebyla 
uzavřena žádná smlou-
va, nemusela by obec, 
pokud by necht ěla, za 
tyto žáky do Letin za-
platit, ale musela by 
podle spádovosti zapla-
tit bu ď do Přeštic nebo 
do Horšic, kam žák spá-
dovostí pat ří. Nyní bu-
deme platit za žáka do 
té školy, do které sku-
tečně chodí. 

- V měsíci srpnu byla 
provedena oprava 
chodníku v horní části 
obce. Za tuto opravu 
obec zaplatila 315.552,- 
Kč. 

- Na minulém pravidel-
ném zasedání byl řešen 
problém s pitnou vodou 
pro místní hostinec a 
samotný obecní ú řad, 
nebo ť musíme každý 
rok dokladovat rozbor 
vody pro hygienu, která 
chodí na kontrolu do 
hostince. Dosud odebí-
rala vzorky 
vody akre-
d i t o v a n á 
firma VaK 
Starý Plze-
nec. První 
r o z b o r 
v letošním 
roce nevy-
šel, nebo ť 
tam bylo 
několik položek, které 
překročily povolenou 
normu. Studna se ne-
chala vy čerpat, vy čistit 
a po pár dnech se zno-
vu nechali odebrat 
vzorky, které op ět nevy-
šly. Po dlouhém jednání 
a hledání východiska 
z  t é t o  s i t u a c e 
s ředitelem VaK Starý 
Plzenec bylo navrženo 
zabudovat do sklepa 
OÚ k vodárn ě úpravnu 

vody. P řibližná cena 
této úpravny vody je 
50.000,- Kč. V první de-
kádě měsíce září byla 
úpravna vody namonto-
vána. 

- Firma Medek a Weinfurt 
z Příchovic provedla 
opravu oplocení h řišt ě 
v Březinkách. Za tuto 
opravu bylo zaplaceno 
16.960,- Kč. Dále budou 
provedeny drobné 
opravy na obecním ma-
jetku, jako nát ěry oplo-
cení pomníku, kapli čky, 
úředních desek a čekár-
ny. 

- Studna u čp. 25 je stále 
v jednání. Pan Taišl, 
majitel nemovitosti čp. 
25, stále tvrdí dle svého 
údajného právníka, že 
studna pat ří jemu. Ad-
vokát  JUDr. Tomáš Sla-
vík, u kterého naše 
obec tento p řípad má, 
nyní studuje zákony, 
které platily v dob ě 19. 

s to le t í , 
kdy se 
s t u d n a 
kopa la . 
Budeme
-li trvat 
na vlast-
n i c t v í 
studny, 
b u d e 
m u s e t 

zřejm ě  rozhodnout 
soud. 

- Každou první st ředu 
v měsíci bude vždy ve 
12.00 hod. spušt ěna 
v naší obci siréna. Je to 
zkouška poplachové 
sirény, která je zabudo-
vána na budov ě obecní-
ho ú řadu a je centráln ě 
napojena na Hasi čský 
záchranný sbor Plze ň-
ského kraje. 

starosta obce 
St.Ziegler 

Starosta občanům 

říjen 2007 
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• Vracení dotace za plyn? 

• Podzimní deště 

Vítáme nového občánka 
 

Andreu Bultasovou 
 

čp. 107 
 

Hodně 
štěstí 

do života 

  

Zpráva z veřejného zasedání zastupitelstva obce 



a tím obci pomoci plnit  podmínky  
poskytnuté dotace. Mnozí občané,  
kteří se  ozývají  právem o vodě se 
musí vžít do role nového starosty, 
ale i zastupitelstva, kteří dnes ještě 
nevědí, jak dopadne konečné vypo-
řádání s SFŽP, zda budou vracet, 
nebo ne. Není možné mít finančně 
neuzavřenou jednu akci a bezhlavě 
se vrhnout na akci druhou, finanč-
ně ještě náročnější. O své občany 
se zastupitelstvo již po zkušenos-
tech s plynem opřít nemůže. Na 
druhou stranu jsem si moc dobře 
vědom toho, že voda v celém světě, 
tedy i u nás je na pořadu dne, ne-
boť spodní prameny vysychají. 
Dnes vodu sice máme, ale bude 
tomu tak i napřesrok? 
Na závěr  své  úvahy, bych chtěl 
poznamenat, že bych  byl rád, aby  
se naši  občané  snažili usnadnit 
zastupitelstvu obce cestu, a co mož-
ná v největším počtu napojili své 
domácnosti na plyn. Dopadne-li 
pro nás konečné vypořádání 
s SFŽP příznivě a nebude se část 
dotace vracet, může zastupitelstvo 
obce uvažovat o dalším náročněj-
ším záměru a tím by mohla být 
v o d a .                                                
MA 

Co obnáší práce profesionálního hasiče 

Stránka 2 D OL CKÝ  OB Č AS NÍK 

Svatého Floriána, patrona všech 
hasičů. Mimo jiné je také patro-
nem hutníků, kominíků, hrnčířů, 
pekařů, cukrářů. V ikonografii je 
představován v oblečení římského 
důstojníka s nádobou na hašení 
v pravé ruce. V českých zemích je 
velmi rozšířen, města i obce budo-
valy jeho sochy na ochranu před 
požárem. Katolická církev si jeho 
památku připomíná 4. května. 

Petra Nová  

pomůcek používaných při práci. 
Základním posláním hasičů je 
chránit životy a majetek obyvatel a 
poskytnout pomoc při mimořád-
ných událostech a živelných pohro-
mách. Dále pomáhají lékařům při 
transportu imobilních pacientů, 
zasahují při dopravních nehodách 
či ekologických haváriích. Pro zají-
mavost spotřeba absorbační látky 
VAPEX je v přeštické základně 120 
kg za týden. Na budově této stanice 
samozřejmě nesmí chybět soška 

Měla jsem možnost navštívit pro-
story Hasičského záchranného sbo-
ru v Přešticích. Co obnáší práce 
profesionálního hasiče, ví z řad ve-
řejnosti opravdu jen málokdo a 
omezuje se na „čekání na akci“. Po 
návštěvě stanice musím po-
dotknout, že tato práce je opravdu 
náročná jak fyzicky, tak psychicky. 
Pravidelná fyzická příprava 
v posilovně, údržba vozového par-
ku, úklid obývaných prostor, kont-
rola dýchacích přístrojů a jiných 

Úvaha stvu vyplývaly, ale pravda je, že 7. 
ledna 2004 v naší obci plyn začal 
téct. Dnes máme rok 2007 a plyn 
v naší obci využívá pouze 41 nemo-
vitostí tj. 37,2 %. V roce 2006 bylo 
požádáno na Státní fond životního 
prostředí (SFŽP) o  posunutí data 
vypořádání celé akce na rok 2008. 
To se nám podařilo, neboť původní 
termín byl  září 2006.  Náklady  na 

plyn byly  5,5  mil. 
K č,  dotace  
z  SFŽP  byla  
2.261.500,- Kč. 
Obec ze svých 
zdrojů zaplatila 
3.238.500,- Kč. 
Z tohoto výčtu je 
patrno, kdyby-
chom nemuseli 
vracet část dotace, 

tak jsme v pohodě. 
Mrzí mne postoj některých našich 
občanů, že k něčemu se svým pod-
pisem zaváží a pak je jim jedno, jak 
obec dopadne. Přiznání dotace bylo 
podmíněno určitým počtem plyno-
měrů tj. napojení domácností na 
plyn, to všichni naši občané dobře 
vědí. Vrácení nebo nevrácení části 
dotace bude v našem případě počí-
táno ze všech obcí dohromady tj. 
Dolní Lukavice, Lišice, Snopoušo-
vy, Krasavce, Vodokrty, Řenče, 
Knihy, Osek, Plevňov. Libákovice a 
Dolce. Někdo by mohl říci: „Co je 
nám do nich“, ale opak je pravdou. 
My jsme poslední obec na trase a 
bez jejich účasti by plyn na Dolcích 
nikdy nebyl. Vím dobře, že od té 
doby plyn několikrát podražil, ale 
zase to není tolik, aby si u nás, kde 
není žádný výrazný sociální případ, 
nemohl každý napojit aspoň sporák 

Přestože již rok nesedím ve staros-
tenském křesle, stále mne zajímá 
vše, co se kolem mne v obci děje. 
Zvlášť se zajímám o záměry, které 
se zrodily za mého starostování a 
nebyly svým rozsahem finančně 
uzavřeny. V roce 2000, když jsem 
přišel na schůzi zastupitelstva se 

zprávou o možnosti zavedení plynu 
do naší obce, byla zpráva všemi 
zastupiteli přijata kladn ě. Bylo však 
rozhodnuto, že pro konečné roz-
hodnutí bude rozhodující vyjádření 
občanů v anketě, která bude mezi 
občany rozeslána. Výsledek ankety 
byl víc než překvapivý, neboť pro 
plyn se vyjádřilo 85 % nemovitostí. 
Každý majitel nemovitosti stvrdil 
svým podpisem souhlasné stanovis-
ko. Tento výsledek byl pro zastupi-
telstvo impulsem pro vstup naší 
obce do „Svazku obcí pro plynofi-
kaci“. Zastupitelstvo si bylo dobře 
vědomo, že do toho musí jít hned, 
nebo již nikdy. Proč píši nikdy, pro-
tože připojením naší obce, jako po-
slední na trase bylo podmíněno 
zvětšením průměru plynovodu již 
od začátku trasy. 
     Nechci vypisovat problémy a 
starosti, které z této akce zastupitel-

• Svatý Vavřinec, první podzi-
mec (10. 8.) 

• Srpen k zimě hledí a rád vodu 
cedí 

• Po svatém Matouši čepici na 
uši (21. 9.) 

• Je-li o Michalu jasná noc, 
zvěstuje to zimy dost (29. 9.) 

Pranostiky 

Náš jubilant 
V říjnu oslaví 

své životní jubileum 
 

pan 
Jaroslav Fořt, 
čp.42 - 82 let. 
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Pražský orloj je jednou z nejpozoru-
hodnějších památek našeho hlavního 
města. Tato jedinečná a unikátní 
technická památka je s největší prav-
děpodobností první ve střední Evro-
pě, kdy byl orloj umístněn zvenku na 
světské budově. Po dlouhou dobu 
Pražané věřili, že autorem jejich or-
loje je mistr Hanuš zámečník, který 
byl v 15. stolení orlojníkem Starého 
Města  Pražského. K tomuto muži se 
váže legenda o tom, že po té, co složi-
tý stroj dokončil, dali ho radní města 
pražského oslepit, aby již nikdy ne-
mohl sestavit dílo stejné krásy. Obje-
vem starého tisku z roku 1410 se 
však dokládá, že spoluautorem orloje 
byl hodinář mistr Mikuláš z Kadaně 
a Jan Ondřejův, univerzitní rektor 
zabývající se astronomií. 
Za dlouhou dobu prošel orloj řadou 
oprav a změn, První oprava byla 
v roce 1551, další významná úprava 
byla v roce 1659, kdy byl orloj do-
zdoben pohyblivými figurami (12 

Víte že – Jak je to s chodem 12 apoštolů? 
Každou hodinu se ve dvou okénkách 
pod stříškou objevuje 12 apoštolů, 
z nichž má každý svůj atribut: sv. 
Petr klíč, sv. Matěj sekeru,  sv. Jan 
kalich,  sv. Ondřej  kříž  do tvaru X,  
sv. Filip  kříž,  sv. Jakub valchu, sv. 
Pavel knihu, sv. Tomáš kopí,  sv. 
Šimon pilu, sv. Tadeáš desky, sv. 
Bartoloměj kůži a sv. Barnabáš svi-
tek. 
Naposledy byl stroj úmyslně zasta-
ven při opravách v roce 1994. Sám 
se orloj zastavil v roce 2002 při po-
vodni. Poslední oprava proběhla 
v listopadu 2005. Stroj se skládá ze 
350 součástí a je zajímavé, že není 
spojen ani jediným šroubem, je jen 
nýtovaný. 
O orloji kolují strašidelné pověsti: 
“Pokud se zastaví, je amen s celými 
Čechami. Jestli-že se porouchá, při-
jde špatný rok, a když se k němu 
chová někdo neuctivě či nepřátelsky, 
bude potrestán.“ 

Zpracováno z textů publikace 
„Praha“. 

apoštoly, Smrtí s přesýpacími hodina-
mi, Marnivcem prohlížejícím se 
v zrcadle) a symboly chamtivosti La-
komcem a Turkem.  
V 80. letech 18. století pražští radní 
uvažovali o likvidaci orloje, neboť byl 
poruchový a na generální opravu 
město peníze nemělo. Naštěstí se po-
vedlo jednomu radnímu tento návrh 
zvrátit a za pomoci znamenitého 
hvězdáře profesora Antonína Strnada 
uvést stroj do chodu. Tato oprava 
fungovala až do roku 1824. Orloj se 
dočkal další opravy v polovině šedesá-
tých let 19. století, kdy byla vyhlášena 
veřejná sbírka na tuto opravu, která 
vynesla 4 tisíce zlatých. Orloj byl slav-
nostně spuštěn o půlnoci na 1. ledna 
1866. 
V posledních dnech II. světové války, 
kdy Němci ostřelovali město, Staro-
městská radnice vyhořela a při požá-
ru byl orloj t ěžce poškozen. Orloj byl 
opraven jedním pracovníkem firmy 
na „vlastní pěst“, neboť vedení firmy 
chtělo poškozený mechanismus orloje 
vyhodit a nahradit strojem novým.  

ském dvoře. Průvod uzavíralo domácí 
občanstvo obou pohlaví. Průvod šel 
směrem na Újezdský vršek, kde byl 
panem Linhartem z Újezda vyfotogra-
fován spolu s občany Újezda, kteří se 
k průvodu připojili. Hudba zahrála 
píseň „Kde domov můj“ a  píseň „Hej 
Slované“. Poté se průvod vrátil zpět 
přes prapory vyzdobenou naší obec až 
na vršek u Kucín, kde byl očekáván 
občany z Kucín. Tam byly opět zahrá-
ny písně „Kde domov můj“ a „Hej 
Slované“.    Nosič    standarty    
s    nápisem „Umřelo shnilé Ra-
kousko“ zarazil standartu na kraj 
pole, načež místní střelci začali střílet 
a standartu  rozstříleli. Na zpáteční 
cestě byly zbytky standarty hozeny 
z mostu do potoka. Průvod se vrátil do 
vesnice a zastavil se v hostinci „U jele-
na“ čp. 4, kde na průvod čekal stařič-
ký horšický učitel Mat ěj Tykal. Tento 
všemi uznávaný a milovaný učitel vy-
právěl přítomným o těžkých bojích 
našich vojáků na všech frontách skon-
čené války. Pan učitel byl dobře infor-
mován o průběhu války z novin, které 
pravidelně odebíral. Když naši občané 
pro této skromné oslavě opět vstoupili 
do každodenního  pracovního rytmu, 
začalo se po krátkém čase hovořit o 
přípravách voleb do obecních zastupi-

Zprávy o velkých slavnostech v Praze, 
Plzni a jiných městech našly odezvu i 
na venkově. Jednoho večera, krátce po 
28. říjnu 1918 rokovalo několik obča-
nů a občanek před starým hostincem 
čp. 10, kde padl návrh, aby i v naší 
obci se zorganizovala slavnost na po-
čest osvobození s průvodem a hudbou. 
Návrh  byl   radostně přijat se rčením: 
„Pro č ne, když mohou ve městech, tak 
proč my na venkově máme stát stra-
nou, i my jsme ve válce trpěli.“  Po 
tomto večeru se začalo se skromnými 
přípravami. Nakoupil se barevný kre-
pový papír a po večerech se připravo-
valo ve starém hostinci. Nadělaly se 
praporky pro dívky, v ěnce, kytice 
z chvojí, standarty s živými hesly. Byla 
namalována rakev, na níž byl znázor-
něn   maršálský   klobouk   s  nápisem: 
„Um řelo shnilé Rakousko.“ Průvod 
byl seřazen před starý hostincem. Na-
před šly děti, pak mládež, za nimi 
místní hudba Josefa Stuchla doplněna 
hudebníky z okolí. Za hudbou byla 
nesena korouhev na dlouhé žerdi, na 
její špici byla kytice z chvojí a pentle-
mi zdobené s hrdým českým znakem. 
Tuto korouhev nesl Ondřej Šlauf, 
domkář čp. 13. V průvodu bylo pří-
tomno i  10 zajatých ruských vojínů, 
kteří byli zaměstnáni v místním pan-

Historie dávno minulá 
– čas po 1. světové válce 

telstev. Tyto volby se   konaly   17. 
června 1919  v hostinci „U jelena“ 
čp. 4. Na hladký a bezchybný průběh 
voleb dohlížel zástupce politického 
úřadu Zdeněk Naxera, místní lesní. 
V prvních svobodných volbách bylo 
zvoleno toto obecní zastupitelstvo:    
Ziegler Josef čp. 31, Brada Václav  
čp. 25, Bultas Václav čp. 41, Klasna 
František čp. 10, Beneš Martin čp. 7, 
Macháček Václav čp. 6 , Brabec 
František čp. 56, Fořt František čp. 
53, Stuchl Josef čp. 19, Stuchl Tomáš 
čp. 46, Korbel Matěj čp. 60, Veselý 
Jan čp. 30. Starostou byl zvolen Zie-
gler Josef čp. 31. První počinek nové-
ho zastupitelstva ihned po volbách 
byla nutná oprava chudobince. 12. 
července na Valné hromadě  
v hostinci čp. 10 zastupitelstvo obce 
rozhodlo  o úpravě obecních cest a 
mostů. Následně byl povolán geodet 
na zaměření ulic za účelem jejich 
rozšíření. Obecní ulice byly ve zbědo-
vaném stavu, místy velice  úzké a 
hluboké, takže nebylo možno jíti 
vedle vozu. Po ulicích šla veškerá 
dešťová voda s močůvkou, mnohde i 
výkaly, neboť strouhy nebyly žádné. 
V této započaté práci zastupitelstva 
ve prospěch obce a všech občanů 
zastupitelstvo a hlavně starosta ještě 
nevěděli, jaké svízelné časy, hádky a 
napadání je čekají po vyměření ulic.                  

MA  



tedy o veřejné prostranství a tím při-
spívají k lepšímu vzhledu naší obce. 
Ale ne všichni naši občané k tomuto 
dospěli, pro ty je hranice jejich po-
zemku demargační čarou, za kterou 
je to nezajímá. Snad časem si 
uvědomí, že na vesnici to ji-
nak nejde, neboť obec na to 
peníze nemá, aby mohla tento 
úklid provád ět sama. 
Dnes máme v obci registrová-
no 120 popisných čísel a bě-
hem krátkého času dosáhne-
me počtu kolem 125. Je to 
potěšitelné, že se u nás staví 
nové domy. Jsou to mladí 
manželé, kteří se rozhodli 
v naší obci zakotvit natrvalo, 
založit své rodiny, protože se 
jim tady líbí. To je pro nás 
starousedlíky výzva k tomu, 
abychom šli těmto mladým 
lidem příkladem při zvelebo-
vání naší obce. 

MA 

scény 
1984 Nobelovu cenu za literaturu 
obdržel Jaroslav Seifert. 
1994 Vysílání zahájila soukromá 
celoplošná televizní stanice NOVA. 

Ma 
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Mnohokrát za svého žití v této obci 
jsem od mnoha cizích lidí nezávisle na 
sobě slyšel slova, že Dolce je krásná 
upravená vesnice. Když dnes ve vol-
ných chvílích procházím obcí, vždy si 
na tato slova vzpomenu. Ano, naše 
obec je krásná, ale mohla by být ještě 
hezčí, kdyby šlo od státu více pro-
středků do takovýchto malých obcí. 
Myslím si, že i zastupitelé by byli spo-
kojenější, neboť by mohli realizovat 
své záměry aniž by museli úzkostlivě 
střežit obecní pokladnu. Ještě je tady 
něco, kde nám utíkají peníze vinou 
nedokonalostí našich zákonů. Co mám 
na mysli? Benevolence zákona, který 
dovoluje, aby se v obci žilo bez přihlá-
šení k trvalému pobytu a daně za tyto 
lidi šly do té obce, nebo města, kde 
jsou tyto dotyčné osoby trvale přihlá-
šeny. V naší obci to dělá cca 100 tisíc 
Kč, kterými by šly uhradit r ůzné po-
ložky obce.  
Valná většina našich občanů se pečlivě 
stará o pořádek i mimo svých prostor, 

Nedokonalost zákona 

1923 Bylo zahájeno pravidelné roz-
hlasové vysílání. 
1925-1928 Výstavba Veletržní-
ho paláce v Praze. 
1926 První rozhlasová reportáž 
z utkání v kopané. 
1931 V Hronově se konal první 
celostátní festival ochotnických soubo-
rů nazvaný Jiráskův Hronov. 
1939 Omezování repertoáru diva-
del, uzavírání scén, rozvázány smlouvy 
s herci židovského původu. 
1944 Česká divadla byla zavřena. 
1947 Na Barrandově vznikl první 
český barevný film Jan Roháč z Dubé. 
1952 Natočena česká pohádka Pyš-
ná princezna. 
1953 Československá televize zahá-
jila zkušební vysílání, pravidelné vysí-
lání od roku 1954. 
1968 Režisér Jiří Menzel obdržel za 
film Ostře sledované vlaky cenu Ame-
rické filmové akademie OSCAR. 
1973 Československá televize zahá-
jila pravidelné barevné vysílání. 
1983 Ukončení rekonstrukce Ná-
rodního divadla v Praze, otevření Nové 

1901 Národní divadlo  v Praze 
uvedlo premiéru opery  Rusalka od A. 
Dvořáka. 
V národním divadle poprvé vystoupi-
la Ema Destinová. 
1902 Nové městské divadlo v Plzni 
bylo otevřeno Smetanovou Libuší 
1905-1911 Byl postaven Obecní 
dům v Praze, na jehož výzdobě se po-
díleli významní malíři jako byl Anto-
nín Mucha, František Ženíšek, Josef 
Václav Myslbek a Mikoláš Aleš. 
1907-1915 V Praze byl podle 
návrhu architekta Václava Havla a 
Stanislava Bechyně vybudován palác 
Lucerna. 
1908 Založeno Technické muzeum 
Království českého, sbírky byly pro 
veřejnost otevřeny v roce 1910. 
1912-1913 Podle návrhu Josefa 
Václava Myslbeka bylo dokončeno 
sousoší svatého Václava umístněné 
v horní části Václavského náměstí 
v Praze. 
1920 Loutkař Josef Skupa uvedl 
v Plzni na loutkovou scénu postavičky 
Spejbla a v roce 1926 k ní přiřadil 
loutku Hurvínka. 

Významné kulturní události 
20. století 

�Dolcký občasník� 
Vydává OÚ Dolce, zodpovídá: Josef Macháček, vychází čtvrtletně, cena výtisku: bezplatně, registrováno: MK ČR E 15544, počet výtisků 75 

Dolce,Dolce,Dolecko, 
zdolali jsme velké kolečko. 
Na kolech jsme opět vyjeli 
a mnoho krásy viděli. 
 
Mnoho nás nebylo, 
ani slunce nehřálo. 
Pršelo jen se lilo 
nám to ale nevadilo. 
 
Vybaveni lepším kolem 
a pořádnou svačinou 
úsměvy nás neminou. 
 
Starosta odměnil nás 
kladným slovem, 
štamprličku k tomu 
a pak hurá domů.  Petra Nová 

V naší horšické školičce je stále co 
opravovat, udržovat a renovovat. 
Jelikož až do poloviny září tvořily 
personál školy samé ženy, různé 
údržbářské a řemeslnické práce vy-
konávali naši manželé. Ti však nejsou 
vždy „po ruce“ a mnohdy je zapotře-
bí operativně řešit nepříjemnou situ-
aci, tak jako tomu bylo těsně před 
začátkem školního roku, kdy ve třídě 
MŠ nebyly dobře upevněné garniže a 
mohla být ohrožena bezpečnost dětí.  
Jako již mnohokrát jsme se obrátili 
na pana Muchku a pana Voráčka, 
kteří velmi rychle a ochotně závadu 
odstranili. Pan Muchka navíc během 
prázdnin nainstaloval odvětrací 
mřížku do dveří kotelny. Oba dva, 
jak pan Muchka, tak pan Voráček , 
veškeré opravy provádějí bez nároku 
na jakoukoli finanční odměnu. Patří 
jim naše poděkování. 

Mgr. Pavla Nohavcová, ředitelka školy 

Ochota pomoci 
ještě žije 

Cyklistická 
projížďka 

na 
„Křížový 

vrch“ 
 1.9.2007 
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– ruský legionář – vojín 
• Zavadil Vojt ěch  nar. 1892 – ruský 

legionář – vojín 
• Šiling Petr           nar. 1893 – italský 

legionář – vojín 
Po ohrožení republiky v roce 1939 
byli to opět legionáři, kteří se postavili 
na obranu své vlasti. Mnoho jich ode-
šlo do zahraničí, kde vytvořili velitel-
ský kádr v nově obnovované čs. armá-
dě. 
Na počest těchto vojáků bojujících 
v 1. a 2. světové válce za naši svobodu 
je den 11. listopad označen jako vý-
znamným dnem – Den válečných vete-
ránů. 
Zpracováno dle publikace „Památce českosloven-

ských legionářů okresu Plzeň – jih“. 
Ma 

Zborova. Touto bitvou, kde dosáhly 
výrazného vítězství a zajaly přes 
3.000 mužů, se čs. vojáci dostali do 
povědomí světové veřejnosti. Podle 
studijních pramenů bylo ve válce 
padlých a nezvěstných ruských legio-
nářů  4.112, francouzských 560 a 725 
italských legionářů. Teprve po 1. svě-
tové válce došlo k vymezení pojmu 
legionář. Legionářem byl každý dob-
rovolník, který vstoupil do čs. legio-
nářské (revoluční zahraniční) armá-
dy do 28. 10. 1918. I naše obec měla 
své legionáře a to: 
• Beneš Václav      nar. 1881 – ruský 

legionář - vojín  
• Mašek Zdeněk    nar. 1898 – ruský 

legionář – vojín 
• Potůček Jan        nar. 1883 – ruský 

legionář – vojín 
• Sladký Karel      nar. 1896 

– ruský legionář – vojín 
• Stuchl Jan           nar. 1871 

– ruský legionář – svobod-
ník 

• Veselý Václav    nar. 1887 

Již po 89 let v měsíci říjnu vzpomíná-
me ukončení 1. světové války a záro-
veň vyhlášení samostatnosti Česko-
slovenské republiky 28. října 1918. 
Tato válečná doba přinesla utrpení 
miliónům lidí a vyžádala si mnohé 
oběti, jak voják ů  na nejrůznějších 
frontách, tak i z řad  civilního  obyva-
telstva. I naše malá vesnička zaplatila 
tu nejkrut ější daň, neboť ze 66 mužů, 
kteří museli do války narukovat se 
jich 14 nevrátilo, protože padli na 
válečném poli za naši svobodu a sa-
mostatnost. V průběhu 1. světové 
války se vytvořily čtyři hlavní fronto-
vé linie, které byly utvořeny převážné 
z českých a slovenských dobrovolní-
ků žijících v cizině sdružených 
v různých krajanských spolcích. Tak 
se v roce 1914 začaly utvářet legio-
nářské oddíly v Rusku, ve Francii, 
Itálii a Českoslovenští dobrovolníci 
v srbské armádě. Nejsilnější legionář-
ské oddíly vznikly v Rusku, které se 
zúčastnily jedné z nejvýznamnějších 
bitev 1. světové války a to bitvy u 

Vzpomínka  

chybně zajistit a zorganizovat jakou-
koliv hasičskou akci. Tak tomu bylo i 
při letošním 7. ročníku. Všechna druž-
stva od nás odjížděla spokojena, ne-
boť mimo pohárů (dle umístění)  a 
diplomů, dostalo každé družstvo tašku 
plnou různých dárků. Vítězné druž-
stvo mužů si od nás jako zvláštní cenu 
odvezlo pěkné uzené sele. Je třeba 
poděkovat našim sponzorům, bez kte-
rých bychom takovou akci dělat ne-
mohli. Proto v prvé řadě děkuji za 
sponzorské dary panu Zdeňku Bulta-
sovi – nábytek Dolce, panu Zdeňku 
Štěpánovi, majiteli firmy Gastop, pa-
nu Kaslovi, vedoucímu pobočky firmy 
Stavoglobal na Dolcích a panu ing. 
Hanušovi, zástupci firmy OMV Pra-
ha. Věřím, že i v příštím roce při 8. 
ročníku   soutěže  v požárním sportu o 
„Pohár starosty obce“ se najdou ještě 
další sponzoři, kteří tímto podpoří 
tuto ušlechtilou myšlenku našich hasi-
čů.                                                       Ma 

z Letin, v roce 2002, 2003, 
2004   zvítězilo družstvo ze 
Strýčkovic, v roce 2005 zví-
tězilo družstvo ze Vsi Touš-
kova a v roce 2006 družstvo 
z Malince. Tato soutěž se 
stala každoroční tradicí, 
která se koná vždy v druhé polovině 
měsíce srpna. I letošní soutěž při-
padla  na sobotu  25. srpna.  V ten 
den bylo  krásné  počasí  až na 15 
minutovou dešťovou přeháňku. Za 
Párník na 7. ročník přijela hasičská 
družstva z Honezovic, dvě družstva 
z Vřeskovic, družstvo Dolní Lukavi-
ce, Malince, Horšic,  Příchovic, Bol-
kova, Únětic a samozřejmě narychlo 
slepené družstvo domácích Dolců. 
Letoční soutěž byla zkrášlena i třemi 

družstvy žen a to 
z Honezovic, Příchovic a 
Únětic. V kategorii mužů 
vyšlo vítězně družstvo 
Malince, které obhajovalo 
loňské vítězství. U žen 
v y h r á l o  d r u ž s t v o 
z Honezovic.  
Jak jsem psal v minulém 
čísle tohoto Občasníku, 
výbor našich hasičů znovu 
potvrdil schopnost bez-

Je tomu již sedm let, co se zrodila 
myšlenka u členů obecního zastupi-
telstva a zároveň místních hasičů, 
pořádat soutěž v požárním sportu  o 
„Pohár starosty obce“. Nemůže se 
říci, že to byl náš originální nápad, 
ale jen jsme se připojili k obcím, kde 
se tato soutěž již několik let konala. 
Tento náš návrh se u nás rychle uvedl 
v život. Starosta obce pověřil člena 
zastupitelstva a funkcionáře výboru 
našich hasičů pana Nového koupí 
pěkné ho  pu to v n í ho  po há ru 
s emblémem hasičů. V krátké době 
putovní pohár opatřený štítkem naší 
obce zdobil kancelář starosty obce. 
To se psal rok 2001 a již v srpnu té-
hož roku se konal 1. ročník této sou-
těže. Prvními vítězi se stali hasiči 

Vžitá tradice 

Příloha 



potomkům vuřty za ne příliš vlídného 
počasí.  
Protože se nám během prázdnin ne-
podařilo dokočit všechny opravy v 
mateřské škole, dohodli jsme se s ro-
diči, že bude v úterý 11.září 2007 
omezen provoz. Rodičům bych chtěla 
touto cestou poděkovat za pochopení. 
Přeji všem příjemné vkročení do no-
vého školního roku 2007 -2008. 

Učitelka MŠ Jarka 

I když nám počasí vůbec nepřálo, sešli 
jsme se v naší mateřské škole na první 
uvítací schůzce v hojném počtu. Přiví-
tali jsme mezi námi celkem 6 nových 
dětí: Elišku Cibulkovou z Radkovic, 
Petříka Rauše z Horšic, Aničku Visin-
gerovou z Dolců, Denisku Kučerovou 
z Dolců, Terezku Vondrovicovou z 
Plzně a Markétku Grossovou z Pří-
chovic. Celkem bude mít v letošním 
školním roce 18 dětí. 
Rodiče byli seznámeni s novým škol-
ním vzdělávacím programem, se škol-
ním řádem a s provozem mateřké 
školy. Společně strávené odpoledne 
probíhalo v přátelském duchu. Po 
zakončení schůzky rodiče opekli svým 

Zahájení 
školního roku 

v MŠ 

ve dvou třídách, na 2. stupni (62 žá-
ků) má každý ročník samostatnou 
třídu. Výhodou jsou poměrně nízké 
počty žáků ve třídách, které umožňu-
jí individuální p řístup vyučujících 
k žákům, zejména k žákům 
s vývojovými poruchami učení a cho-
vání, dostatečné procvičování učiva a 
používání moderních metod výuky. 
Snažíme se také o prevenci a včasnou 
nápravu sociálně patologických jevů 
ve školním kolektivu.Pro žáky orga-
nizujeme akce, které obohacují pro-
ces výuky a výchovy a přinášejí dě-
tem zábavu. K tradičním školním 
akcím patří např. návštěvy divadel 
(DJKT Plzeň, KZ Přeštice), exkurze 
(Vodárna a čistírna odpadních vod 
v Plzni, Záchranná stanice živočichů 
Spálené Poříčí, Úřad práce Plzeň, 
Botanická zahrada Sofronka Plzeň, 
ZOO Praha a Plzeň, Bohemia Sekt a 
Český Kuvert Starý Plzenec, zámek 
Nebílovy, hrad Švihov), besedy (LZS 
Líně, poskytování první pomoci, HZS 
Přeštice a SDH Letiny), sportovní 
akce (dětské dopravní hřiště Blovice, 
výuka plavání v Klatovech, školní 
olympijské hry, školní maratón, tur-
naj ve stolním tenise, přehazované, 
vycházky do přírody), vánoční a mi-
kulášská besídka, programy ke Dni 
dětí, poslední zvonění pro žáky 9. 
ročníku, dramatizace pohádky žáků 
1. stupně, účinkování na akcích obce 

Vážení čtenáři, 
v minulých letech i letos přibylo do 
Základní školy a mateřské školy Leti-
ny několik žáků z přeštické oblasti. 
Proto bych Vás ráda o naší škole infor-
movala. Budova letinské školy byla 
dokončena v roce 1979. V areálu je 
umístěn pavilón 1. a 2. stupně, školní 
družina se školní dílnou, tělocvična 
s hygienickým zázemím, školní kuchy-
ně a jídelna, mateřská škola. Máme 
vlastní školní pozemek, skleník, pře-
stávkové dvory, které slouží ke hrám, 
odpočinku dětí a jsou využívané i při 
samotné výuce. V počítačové učebně je 
8 počítačů s připojením na internet. Za 
školou se v současné době dokončuje 
víceúčelové hřiště s umělým po-
vrchem.V pondělí 3. září 2007 byl slav-
nostně zahájen školní rok 2007/2008. 
Přivítali jsme 98 žáků, které přišel 
pozdravit také starosta naší obce pan 
Jaroslav Vraný.Školu navštěvují žáci 
z našeho školského obvodu, tzn. 
z Letin, Svárkova, Kbelnice, Bzí, Cho-
cenického Újezda, Skašova, Týniště, 
Drahkova, Kotousova, Chocenic, Cho-
cenické Lhoty, Zhůře, a také žáci 
z Blovic, Přeštic, Dolců, Horšic, Rad-
kovic, Žerovic a Libákovic. Do MŠ je 
přihlášeno 19 dětí.ZŠ a MŠ Letiny je 
úplnou základní školou s 9 ročníky. Na 
1. stupni (1. – 5. ročník) se 36 dětí učí 

Letinská škola  (Den matek, Adventní program), 
účast v olympiádách (matematická, 
dějepisná, biologická, fyzikální, čes-
kého jazyka, německého jazyka, ze-
měpisná) a soutěžích (dopravní sou-
těž mladých cyklistů, Pohár rozhlasu, 
malá kopaná, Malý záchranář, Euro-
rébus), projektové vyučování (Den 
Země, Podzim, Ekosystém letinského 
rybníka, Strom), soutěž AZ – kvíz,  
soutěže k významným událostem ne-
bo výročím (např. 2. světová válka, 
olympijské hry), vydání časopisu 
s tématikou ochrany přírody.Svůj 
volný čas po vyučování mohou žáci 
trávit v zájmových útvarech. 
V letošním školním roce nabízíme 
pro žáky 1. stupně: kroužek angličti-
ny (1. a 2 ročník), kroužek dovedných 
rukou, sportovní hry, turistický 
kroužek,  pro žáky 2. stupně: příro-
dopisný kroužek, zeměpisný kroužek, 
matematický kroužek, historický 
kroužek, aerobik a kroužek sportov-
ních a společenských her. 
ZŠ a MŠ Letiny je malou venkovskou 
školou. Snažíme se, abychom i nadále 
se ctí obstáli v konkurenci okolních 
velkých městských škol a dobře při-
pravili své žáky, naše děti, pro život.  
Další informace o škole: 
www.letiny.cz/zs 

Mgr. Milada Plachá, 
řed. školy  

Příloha 
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V pátek 17.8.2007 jsme se vydali na 
noční prohlídku vodního hradu Švi-
hov. Na cestu do nitra hradu nás 
doprovázela jasná noční obloha po-
setá milióny hvězd. Na nádvoří byl 
nevelký hlouček lidí, připojili jsme se 
a zaposlouchali do rytmů etno hud-

Oživlé noční prohlídky 
na Švihově 

by. Rytmy nenechaly nikoho v klidu. 
Dokonce jedna návštěvnice vystřihla 
africký tanec. Objednaný čas na pro-
hlídku nastal. Moc se nám nechtělo 
odejít od tak nádherné muziky. Nut-
no podotknout, že hudebníci byli 
převážně z řad mladých. Ve 23.00 
hod. prohlídka začala. Průvodkyně 
nás seznámila s tím, že to není jen 
obyčejná prohlídka. A překvapení 
nás neminulo. Průvodkyni zastoupili 
herci, kteří nám představili dávný 
život na středověkém hradu po smrti 
tehdejšího majitele Půty Švihovské-
ho z Rýzmberka. Bravurně zvládnu-
té scénky v prostorově omezených 
síních hradu se shledaly u návštěvní-
ků s nadšením. 

Petra Nová  


